



ເພື່ອການເຜີຍແຜ່

## **ສປປ ລາວ ຖືກຮຽກຮ້ອງໃຫ້ມີການປັບປຸງ ການປະເມີນຜົນກະທົບ ແລະ ສະໜອງມາດຕະການຫຼຸດຜ່ອນ ຢ່າງມີປະສິດທິພາບ ສໍາລັບໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້ານໍ້າຕົກ ຫຼວງພະບາງ**

**ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ສປປ ລາວ, ວັນທີ 1 ກໍລະກົດ 2020** - ລາຊະອານາຈັກ ກຳປູເຈຍ, ລາຊະອານາຈັກ ໄທ, ແລະ ສສ ຫວຽດນາມ ໄດ້ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ ສປປ ລາວ ດຳເນີນການປະເມີນຜົນກະທົບຂ້າມຊາຍແດນຢ່າງເຂັ້ມງວດ ແລະ ເສີມຂະຫຍາຍມາດຕະການທີ່ສະເໜີເພື່ອຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບທີ່ອາດຈະເກີດຂຶ້ນຈາກ ໂຄງການ ເຂື່ອນໄຟຟ້າພະລັງນໍ້າ ຫຼວງພະບາງ ຂະໜາດ 1460 ເມກາວັດ, ດັ່ງທີ່ ຄະນະກຳມາທິການແມ່ນໍ້າຂອງສາກົນ (ຄມສ) ໄດ້ສະຫຼຸບ ໃນຂັ້ນຕອນປຶກສາຫາລືລ່ວງໜ້າ 6 ເດືອນ ສໍາລັບໂຄງການ.

ໃນກອງປະຊຸມພິເສດ ຂອງ ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ຄມສ ໃນມື້ວານນີ້, 3 ປະເທດທີ່ໄດ້ຖືກແຈ້ງໃຫ້ຊາບກ່ຽວກັບໂຄງການ ໄດ້ສະແດງຄໍາຂອບໃຈ ຕໍ່ກັບການຍື່ນສະເໜີ ໂຄງການຂອງ ລັດຖະບານ ລາວ ເພື່ອການປຶກສາຫາລືລ່ວງໜ້າ, ແລະການຮ່ວມມື ໃນການສະໜອງຂໍ້ມູນ ແລະ ເອກະສານເພີ່ມເຕີມ ແລະ ຄວາມເຕັມໃຈທີ່ຈະຮັບເອົາຄໍາເຫັນ ແລະ ຄໍາແນະນໍາ ຈາກບັນດາປະເທດສະມາຊິກ ແລະ ຜູ້ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ. ໃນຂະນະທີ່ທັງສາມປະເທດ ໄດ້ຮັບຮູ້ ອະທິປະໄຕ ແລະ ສິດທິ ຂອງ ສປປ ລາວ ໃນການຕັດສິນໃຈ ຕໍ່ກັບການພັດທະນາໂຄງການ ຫຼວງພະບາງ, ພວກເຂົາໄດ້ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ ສປປ ລາວ ພິຈາລະນາ ບັນດາ ຄໍາແນະນໍາ ທີ່ໄດ້ລະບຸໄວ້ໃນແບບຟອມການຕອບກັບຢ່າງເປັນທາງການ ທີ່ພວກເຂົາສົ່ງໃຫ້.

ແບບຟອມຕອບກັບຢ່າງເປັນທາງການຂອງລາຊະອານາຈັກ ກຳປູເຈຍ ກ່າວວ່າ "ການປະເມີນຜົນກະທົບຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ຂ້າມຊາຍແດນ ຄວນດຳເນີນການໄປຕື່ມ, ໂດຍພິຈາລະນາແຜນການ ແລະ ມາດຕະການຫຼຸດຜ່ອນ ທີ່ເໝາະສົມ ແລະ ມີປະສິດທິຜົນ. ພ້ອມທັງ ຄວນສະໜອງ ແຜນຍຸດທະສາດການຄຸ້ມຄອງຕະກອນ ແລະ ມາດຕະການຫຼຸດຜ່ອນ ທີ່ຊັດເຈນ".

ແບບຟອມຕອບກັບຢ່າງເປັນທາງການຂອງ ລາຊະອານາຈັກ ໄທ ກ່າວວ່າ "ມີຂໍ້ສະເໜີໃຫ້ ສປປ ລາວ ແລະ ຜູ້ພັດທະນາໂຄງການ ເພື່ອສ້າງຕັ້ງກອງທຶນຊ່ວຍເຫຼືອ ແລະ ກຳນົດມາດຕະການຫຼຸດຜ່ອນ ຜົນກະທົບຂ້າມຊາຍແດນ ໃນດ້ານເສດຖະກິດ - ສັງຄົມ, ການດຳລົງຊີວິດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ".

ແບບຟອມການຕອບກັບຢ່າງເປັນທາງການຂອງ ສສ ຫວຽດນາມ ກ່າວວ່າ "ຜົນກະທົບແບບສະສົມ ຂອງໂຄງການ ໄຟຟ້າພະລັງນໍ້າ ຫຼວງພະບາງ ແລະ ບັນດາໂຄງການເຂື່ອນໄຟຟ້າແມ່ນໍ້າຂອງທັງໝົດ ຄວນໄດ້ຮັບການປະເມີນຢ່າງຮອບດ້ານ".

ສສ ຫວຽດນາມ ໃຫ້ຂໍ້ສັ່ງເກດວ່າ "ຄມສ ແລະ ລັດຖະບານ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ໄດ້ສະແດງໃຫ້ເຫັນການປັບປຸງ ໃນການສະໜອງ ເອກະສານ, ຂໍ້ມູນ ແລະ ຂ່າວສານ, ແລະ ຍົກລະດັບວິທີການ ໃນການປະເມີນຜົນກະທົບ ລວມທັງບັນດາຜົນກະທົບ ແບບສະສົມ ແລະ ຂ້າມຊາຍແດນ".

ເພື່ອສະຫຼຸບຂະບວນການປົກສາຫາລືລ່ວງໜ້າ, ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ໄດ້ອອກຖະແຫຼງການຂອງຕົນທີ່ສະແດງ ຈຸດ ຍືນ ຂອງ ຄມສ, ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ ລັດຖະບານລາວ ພິຈາລະນາ ແລະ ແກ້ໄຂ ຄຳເຫັນ ແລະ ຄຳແນະນຳ ໃນບົດລາຍງານການທົບ ທວນທາງວິຊາການ ແລະ ແບບຟອມການຕອບຢ່າງເປັນທາງການຂອງບັນດາປະເທດທີ່ຖືກແຈ້ງໃຫ້ຊາບ.

ທ່ານ ປອ ສິມກຽດ ປຣະຈຳວົງ, ປະທານຄະນະກຳມະການຮ່ວມ (ຄມສ) ປະຈຳປີ 2020 ແລະ ເປັນປະທານກອງ ປະຊຸມ, ໄດ້ກ່າວວ່າ "ຖະແຫຼງການສະທ້ອນໃຫ້ເຫັນເຖິງຄວາມກັງວົນໃຈ ແລະ ຄຳແນະນຳ ຂອງຜູ້ມີສ່ວນຮ່ວມ ທີ່ ລວບລວມມາຈາກ ການປົກສາຫາລື ລະດັບພາກພື້ນ ແລະ ລະດັບຊາດ. ມັນມີມາດຕະການກ່ຽວກັບວິທີການຫຼີກລ້ຽງ, ບັນເທົາ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນຜົນກະທົບທາງລົບ ທີ່ອາດເກີດຂຶ້ນຈາກການພັດທະນາໂຄງການ ໂດຍການສຸມໃສ່ຢ່າງຕັ້ງໜ້າ ຕໍ່ ກັບ ການດຳເນີນງານ ແບບປະສານງານກັນ ຂອງບັນດາເຂື່ອນໄຟຟ້ານໍ້າຕົກ."

ສປປ ລາວ, ໃນແບບຟອມການຕອບຢ່າງເປັນທາງການ, ໄດ້ເນັ້ນໜັກ ເຖິງຄວາມມຸ້ງໝັ້ນ ຂອງປະເທດ ໃນການແກ້ໄຂຜົນ ກະທົບທາງລົບ ທີ່ອາດຈະເກີດຂຶ້ນ ແລະ ໃນການປັບປຸງໂຄງການ.

ທ່ານ ຈັນທະເນດ ບົວລະພາ, ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ສຳລັບ ສປປ ລາວ ແລະ ເປັນຫົວໜ້າ ຄະນະຜູ້ແທນລາວ ກ່າວຕໍ່ ກອງປະຊຸມວ່າ "ລັດຖະບານ ແຫ່ງ ສປປ ລາວ ຍັງຍືດໝັ້ນໃນການແກ້ໄຂບັນຫາທີ່ສຳຄັນ ແລະ ຍືນດີຕໍ່ການມີສ່ວນຮ່ວມ ເພີ່ມຕື່ມ, ການແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນ-ຂ່າວສານ, ການໄປຢ້ຽມຢາມສະຖານທີ່ ແລະ ການຕິດຕາມຮ່ວມກັນ ເພື່ອຮັບປະກັນວ່າ ໂຄງການດັ່ງກ່າວ ບໍ່ໄດ້ສົ່ງຜົນກະທົບດ້ານລົບຂ້າມຜ່ານຊາຍແດນ ທີ່ພື້ນດ້ານ ແຕ່ສະໜອງ ຜົນປະໂຫຍດ ທາງກົງ ແລະ ທາງອ້ອມ ຕໍ່ທຸກໆຝ່າຍ ແລະ ບັນດາພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ".

ຍົກຕົວຢ່າງກ່ຽວກັບຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ, ທ່ານກ່າວຕື່ມອີກວ່າ "ປະເທດລາວໄດ້ປັບປຸງ ບົດແນະນຳ ກ່ຽວກັບ ຄວາມປອດໄພຂອງເຂື່ອນ ສະບັບໃໝ່ ທີ່ບັນລຸ ແລະ ອາດເໝືອມາດຕະຖານສາກົນ, ແລະ ໂຄງການສະເໜີໃໝ່ທັງໝົດ ລວມທັງໂຄງການ ຫຼວງພະບາງ ຕ້ອງສອດຄ່ອງກັບ ບົດແນະນຳທີ່ເຂັ້ມງວດນີ້".

### **ການສ້າງຕັ້ງກົນໄກໃນການຕິດຕາມໂຄງການ ໃນຊ່ວງການພັດທະນາ ແລະ ດຳເນີນງານ**

ໃນກອງປະຊຸມດຽວກັນນີ້, ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ໄດ້ອະນຸມັດ ແຜນພາຍຫຼັງຈາກການປົກສາຫາລືລ່ວງໜ້າ ຫຼື ທີ່ຮູ້ຈັກ ກັນໃນນາມແຜນປະຕິບັດງານຮ່ວມ (JAP) ເພື່ອຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຖະແຫຼງການ ແລະ ສະເໜີກົນໄກ ແລະ ເວທີສຳລັບ ການມີສ່ວນຮ່ວມ ແລະ ດຳເນີນການລາຍງານເປັນປົກກະຕິ ກ່ຽວກັບການພັດທະນາ ແລະ ການດຳເນີນງານຂອງໂຄງການ.

ທ່ານ ປອ ອັນ ພິສ ຮັດດະ, ຫົວໜ້າກອງເລຂາ ຄມສ, ໄດ້ກ່າວວ່າ "ແຜນປະຕິບັດງານຮ່ວມ ແມ່ນຫົນທາງໃຫ້ ຄມສ, ຜູ້ມີສ່ວນຮ່ວມທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ, ສປປ ລາວ ແລະ ຜູ້ພັດທະນາໂຄງການ ເພື່ອເລີ່ມແລກປ່ຽນຂໍ້ມູນ, ຂ່າວສານ, ຄຳຄິດເຫັນ ແລະ ຄວາມຮູ້ກ່ຽວກັບ ໂຄງການ ຫຼວງພະບາງ ຕະຫຼອດໄລຍະການພັດທະນາ ແລະ ການດຳເນີນງານຂອງໂຄງການ.

ໃນ ເດືອນ ກໍລະກົດ ປີກາຍນີ້, ລັດຖະບານລາວ ໄດ້ນຳສົ່ງໂຄງການ [ຫຼວງພະບາງ](#) ເພື່ອ ການປົກສາຫາລືລ່ວງໜ້າ, ເຊິ່ງເປັນ ໂຄງການທີ 5 ທີ່ໄດ້ຖືກ ນຳເຂົ້າສູ່ຂະບວນການປົກສາຫາລືລ່ວງໜ້າ ຂອງ ຄມສ. ຂະບວນການ 6 ເດືອນໄດ້ເລີ່ມຕົ້ນຢ່າງ ເປັນທາງການ ໃນວັນທີ 8 ຕຸລາ 2019 ແລະ ມີກຳນົດທີ່ຈະສິ້ນສຸດລົງ ໃນວັນທີ 7 ເມສາ 2020. ແຕ່ເນື່ອງຈາກ ການ ລະບາດໃຫຍ່ຂອງພະຍາດໂຄວິດ-19 ແລະ ຄວາມຕ້ອງການໃຊ້ເວລາໃນການການປົກສາຫາລື, ຄະນະກຳມະການຮ່ວມ ບໍ່ສາມາດ ສະຫຼຸບ ຂະບວນການໄດ້ ຕາມກຳນົດເວລາ ຈົນຮອດມື້ວານນີ້ ຂະບວນການ ຈຶ່ງໄດ້ຮັບການສະຫຼຸບ.

**ຫມາຍເຫດ:**

ຄະນະກຳມາທິການແມ່ນໍ້າຂອງສາກົນ ແມ່ນ ອົງການຈັດຕັ້ງ ລະຫວ່າງລັດຖະບານ ເພື່ອການປົກສາຫາລື ແລະ ການຮ່ວມມື ລະດັບພາກພື້ນ ໃນອ່າງແມ່ນໍ້າຂອງຕອນລຸ່ມ, ສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນໃນປີ 1995 ອີງຕາມສັນຍາແມ່ນໍ້າຂອງ ລະຫວ່າງ ລາຊະອານາຈັກ ກຳປູເຈຍ, ສປປ ລາວ, ລາຊະອານາຈັກໄທ, ແລະ ສສ ຫວຽດນາມ. ອົງການດັ່ງກ່າວເປັນກົນໄກ ລະດັບພາກພື້ນ ເພື່ອການຮ່ວມມື ກ່ຽວກັບນໍ້າ ແລະ ທັງເປັນ ສູນກາງຄວາມຮູ້ ການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນນໍ້າເພື່ອ ການພັດທະນາ ທີ່ຍືນຍົງ ຂອງ ພາກພື້ນ.

- ຈົບ -

**ຂໍ້ມູນເພີ່ມເຕີມ, ກະລຸນາຕິດຕໍ່ :**

ທ່ານ ໂສພຽກ ແມ, ເຈົ້າໜ້າທີ່ ການຂ່າວສື່ສານ,  
ກອງເລຂາ ຄະນະກຳມາທິການແມ່ນໍ້າຂອງສາກົນ

ອີເມວ: [sopheak@mrcmekong.org](mailto:sopheak@mrcmekong.org)

ໂທ: +856-21-263263, ext. 4012

ມືຖື: +856-20-77779168

###